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Új rovatok a Takarék Agrár Hírmondóban 

Ahogy azt megszokhatták, a Takarék Agrár Központ folyamatosan 
fejleszti, bővíti tevékenységét. E kiadvány sem kivétel ez alól, hiszen 
itt olvashatnak új termékeinkről is. Hamarosan a piacra kerül a 
Vidékfejlesztési Program beruházás jellegű pályázataihoz kapcsolódó 
támogatási előleg lehívásához előleg visszafizetési garancia nevű 

termék. A nyertes pályázók 50 százalékos előlegéhez egy igen versenyképes terméket 
dolgoztunk ki. Tekintettel az aktualitásra, Takarék Agrár Termékek rovatunkban 
azonban e hónapban még az előfinanszírozási termék szerepel. 
 

Az újdonságok sora azonban nem ért ezzel véget. E hónaptól megszólaltatunk egy-egy 
Takarék agrárügyfelet, kikérjük véleményét, tanácsait. Célunk példaképeket, 
esettanulmányokat bemutatni. 
 

Szintén új rovat a stratégiai partnerek egy-egy oldalas megszólalása. A hét stratégiai 
partner agrárszervezettel kötött megállapodásunkat folyamatosan töltjük föl még 
több tartalommal.  
 

Nem maradnak el a Takarék Agrár Központ szokásos szakmai véleményei, 
előrejelzései sem. Külön felhívom a figyelmet a brazil húsbotránnyal kapcsolatos 
véleményünkre, amelyről Kiemelt téma rovatunk szól. 
 

Üdvözlettel, 
Fórián Zoltán 

vezető agrárszakértő 

Takarék Agrár Központ 
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Hazai agrárgazdaság 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
Gépház 
 

 

500-zal kevesebb traktort vettünk 2016-ban 
 

A mezőgazdasági gépberuházások szintje 2016-ban csökkent Magyarországon, és 
ugyancsak visszaesés történt a világ és az európai mezőgép-kereskedelemben is. 
Magyarországon a mezőgazdasági gépek piacára erős ingadozás jellemző, mivel a géppiac 
alakulásában az egyik legjelentősebb tényező az európai uniós támogatások elérhetősége. 
A magyar mezőgazdasági géppiac 11 százalékkal csökkent 2016-ban, az év közben 
tapasztalható gyengébb kereslet után az év végi felfutásnak köszönhetően a gazdálkodók 
127 milliárd forint értékben vásároltak mezőgazdasági gépeket. 
Az alkatrészek értékesítése viszont az elmúlt években lassú, de folyamatos emelkedést 
mutat, 2016. évi értéke 5 százalékkal haladta meg az előző évit, és nagyobb volt a korábbi 
évek árbevételénél is. A gazdálkodók 42 milliárd forintot fordítottak alkatrészekre 2016- 
ban. 
A mintegy 140 mezőgép-forgalmazó és -gyártó eladási jelentése alapján készült 
statisztikai felmérés szerint a mezőgazdasági gépforgalmat meghatározó erőgépeken 
belül a traktorpiac 18 százalékkal, a kombájnpiac 15 százalékkal csökkent, ugyanakkor a 
gépforgalmazás volumene egyes munkagépváltozatoknál jelentősen nőtt. A 
mezőgazdasági gépberuházások értékének 61 százalékát az erőgépek adták 2016-ban. A 
teljes értékesítésen belül a traktorok 37 százalékos, a gabonakombájnok 18 százalékos 
arányt képviseltek. Ez 2279 traktor eladását jelentette tavaly, míg 2015-ben 2777 új 
mezőgazdasági traktort értékesítettek. A traktorok esetében a csökkenés azonban nem 
minden teljesítménykategóriát érintett. Az erőgépeknél egyre keresettebbek a nagyobb 
teljesítményű gépek. Bár a legnagyobb számban vásárolt traktorok teljesítménye 67–103 
kW közé esik, az elmúlt években nőtt a 235 kW feletti traktorok értékesítése, ezekből 
2009-ben 55, míg 2016-ban 116 darabot adtak el. 
A gabonakombájn a traktorok után a második legjelentősebb értékű gépcsoport, 
amelynek piaca 15 százalékkal csökkent 2016-ban, 314 arató-cséplő gép talált gazdára az 
egy évvel korábbi 371 darabbal szemben. Az értékesített kombájnok 75 százaléka a 300 
lóerő fölötti teljesítménykategóriába tartozott. Az értékesítési trend egyértelmű, a 
növekedés a felső teljesítménykategóriánál tapasztalható. 
A munkagépek terén főleg az állattartással foglalkozók számára nélkülözhetetlen 
szálastakarmány-betakarítókból több mint másfélszer annyit adtak el, mint egy évvel 
korábban. Bálázókból 43 százalékkal értékesítettek többet, mint az előző évben. A 
talajművelő gépek forgalma 7 százalékkal, a vető- és ültetőgépeké 15 százalékkal, a 
műtrágyaszórók piaca 8 százalékkal csökkent 2016-ban, míg a növényvédő gépek iránti 
kereslet 32 százalékkal esett vissza. (Forrás: agrotrend/AKI, részlet) 
 

Takarék Agrár Központ kommentár 
A támogatás-függés tipikus példája. Még a támogatások emlegetése, az ígéretek is 
hatással vannak a géppiaci forgalomra. A tavalyi visszaesésben az is szerepet játszott 
például, hogy a 2015. évi kertészeti gépek (jellemzően permetezők, műtrágyaszórók) 
már abban az évben beszerzésre kerültek. Erre alapozzuk az idei jelentős 
piacbővülési várakozásainkat is. Előrejelzésünk szerint mintegy ötödével fog nőni 
idén a mezőgazdasági géppiac az elmúlt évihez képest. 
Középtávon e függés lazulására számítunk, érdekes módon éppen amiatt, hogy a 
támogatási rendszer a gépbeszerzést nem fogja önállóan támogatni. Aki viszont egy 
fejlesztési stratégia mentén elindult, annak a jelenlegi finanszírozási környezetben 
igen jó lehetőségei vannak. Lásd Takarék beruházási hitelek, Takarék lízing. 
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A méret a 
lényeg,  
vagy nem? 

 

Átszabják a baromfipiacot 
Megállapodott a baromfiszektor két nagyágyúja, ennek nyomán a debreceni Tranzit Európa 
legnagyobb kacsaintegrátorává nőhet. 
Idén történik meg az a fúzió, amelynek a híre már tavaly feldúlta a magyarországi 
baromfipiacot. A fúziós kérelem arról szól, hogy a Tranzit-Ker Zrt., valamint a Tranzit-Food 
Baromfifeldolgozó és Élelmiszeripari Kft. „eszköz- és ingatlan-adásvételi szerződések alapján 
megszerzi a Bátortrade Kft., illetve az utóbbi céggel szorosan együttműködő társaságokhoz 
tartozó vállalkozásrészek tulajdonjogát”. Nem üzletrész-, hanem eszköz- és 
ingatlanvásárlásról van szó, ezért némi fejtörést okozott, kell-e egyáltalán a Gazdasági 
Versenyhivatal jóváhagyása az ügylethez. A versenyhatóság mindenesetre vizsgálja a 
kérelmet, a Világgazdaság úgy értesült, hogy az ágazati adatokat már bekérte, és március 
végéig dönthet is az ügyben. 
Az egész baromfiipar szempontjából lényeges változást hoz a fúzió, a résztvevők ugyanis a 
piac meghatározó szereplői. A Szabó Miklós érdekeltségébe tartozó debreceni Tranzit a 
legnagyobb víziszárnyas (kacsa és liba) termelő-feldolgozó formáció. A Tranzit-Ker több mint 
11 milliárd, a Tranzit-Food 15 milliárd forint árbevételt könyvelt el 2015-ben, és összesen 2,8 
milliárdos adózott eredményt értek el. Az akció másik főszereplője a fúziós beadvány szerint a 
7,5 milliárdos forgalmú Bátortrade, de baromfis berkekben a kulcsszereplőnek a Gastor 
Baromfi Termelő, Szolgáltató és Kereskedelmi Kft.-t tartják. Utóbbi, a Petis Mihály 
érdekeltségébe tartozó nyírbátori integrátor cég több mint 15 milliárdos árbevételt 
produkált. Vevői között van a például a TESCO és a Lidl, a szállítói között pedig olyan méretes 
cégek találhatók, mint a több mint 6 milliárdos árbevételű – ugyancsak Petis Mihály 
résztulajdonában álló – Broiler Termelői Csoport Kft. A Gastor a csirkepiac harmadik 
legnagyobb szereplője a piacvezető Master Good, illetve a Hungerit után. Ilyen körülmények 
között nem meglepő, hogy a két nehézsúlyú baromfis formáció megállapodásának a puszta 
híre feldúlta a piacot tavaly. Már 2015-ben rebesgették a tranzakciót, azzal, hogy a Tranzit 
épületeket vásárol a Gastortól, illetve a hozzá közeli cégektől, és ezekben az eddigi 
csirketermelés helyett pecsenyekacsával foglalkoznak majd, zárt, intenzív tartási körülmények 
között, és már Európa legnagyobb kacsaintegrátorát vizionálták. Az átállás kacsatermelésre 
akár évi 13-15 millió csirke kiesését jelentheti – kalkuláltak a piacon. Erre alapozva a 
konkurencia ráerősített, és mivel a fúzió akkor elmaradt, 2016-ban csirketúltermelés lett a 
vége a számolgatásnak. 
A fúzió elmaradását azzal magyarázták akkor, hogy igen heterogén volt a cégek portfóliója, 
gondot okozott az üzletágak szétválasztása. Most viszont úgy vélik a piacon, hogy kifejezetten 
jó a tranzakció időzítése. A víziszárnyas-vetélytársakat letarolta a madárinfluenza, ebben a 
helyzetben jó válaszlépésnek, illetve terjeszkedési iránynak tűnik a zárt, intenzív tartás. Igaz, 
hogy kilogrammonként 10-15 forinttal drágítja a termelést az extenzív tartáshoz képest, de 
sokkal biztonságosabb. (Forrás: vg.hu, részlet) 
 

Takarék Agrár Központ kommentár 
A baromfiszektorban a hazai tulajdon a meghatározó. A koncentráció növelése azonban 
itt is piaci kényszer. Különösen ebben az évben, amikor az influenza miatt felborult a 
megszokott piaci rend. Akik zárlat alá kerültek, azok a fennmaradásért küzdenek, akiket 
viszont a járvány nem érintett, azok a jó piaci lehetőségek kihasználásán dolgoznak. 
Mindkét esetben technológiai fejlesztési igény merül fel (pl. zárt tartási rendszerek 
kialakítása), aminek finanszírozási oldalára fel kell készülniük a Takarékoknak. 
Előrejelzésünk szerint a piaci viszonyok normalizálódására a víziszárnyasok esetében 
akár az év végig is várni kell. 
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Böjt!  
 
 
 

Üresek lehetnek a polcok húsvétkor 
A nagy áruházláncoknál akár 80-85 százalékos készlethiányt is okozhat víziszárnyas 
termékekből a madárinfluenza, szeptemberig-októberig is eltarthat, mire lesz elegendő 
kacsa- és libahús 
A hízott liba- és –kacsa termékekből még mindig szűk a kínálat a piacon, ez várhatóan 
húsvétkor sem lesz másként. Pecsenyekacsából sem érkezik be annyi áru az üzletekbe, mint 
tavaly ilyenkor, ezen a téren 60-80 százalékos az ellátottság. Az árfelhajtó hatás 
leküzdhetetlen, változó mértékben ugyan, de minden víziszárnyas drágult. 
– Két-három hete nem érkezett hízott víziszárnyas, de több olyan vágóhídról is tudok, amelyik 
nyolc hétre leállt, mert nincs mit feldolgozni – válaszolta kérdésünkre Nagy István, a Vezér-
Hús baromfi-kereskedés ügyvezetője. Szerinte a háztartások többsége lemondhat arról, hogy 
húsvétkor kacsacomb vagy libamáj kerüljön az ünnepi asztalra. A készlethiány pedig 
óhatatlanul 15-20 százalékos áremelkedéshez vezet, így mintha nem is csökkent volna január 
1-től a baromfihús forgalmi adója – mondta. Úgy látja, a kínálat leghamarabb szeptember-
október tájékán érheti utol a keresletet, és ahhoz is legalább május közepéig-végéig kell várni, 
hogy az áruházak egy része értékelhető árukészletet tudjon felmutatni. 
Továbbra is krónikus az élőáru-hiány, amit az új telepítések egyelőre nem képesek pótolni, 
mert még nem tartanak abban a szakaszban – mondta lapunknak Szabó Sándor, a 
baromfihús-nagykereskedő BD Trader tulajdonos-ügyvezetője. A hízott áruk mennyisége a 
tavalyi szinthez képest a kacsáknál 15-20, a libáknál 35-40 százalékon van, de a piacon lévő 
pecsenyehús mennyisége is mindössze az egy évvel ezelőtti 50-60 százaléka. Szabó szerint az 
exportban érdekelt cégeknél könnyen előfordulhat, hogy a nagyobb árrés miatt hamarabb jut 
el a magyar termék a külföldi piacokra, mint a hazai áruházak polcaira. Mint mondta, az unión 
belül, így Franciaország irányába már éledezik a kereskedelem, de az EU-n kívüli népszerű 
desztinációkat, így Kanadát vagy a Távol-Keletet elriasztotta a madárinfluenza kitörése. 
 
Javul a járványvédelem 
A madárinfluenza miatt elrendelt zárlatok feloldása után az ólak újratelepítésének szabályait 
meghatározó, februári országos főállatorvosi rendelet már meglévő jogszabályokon alapul, de 
a szakmabeliek szerint korábban ezek betartásával gondok voltak. Néhány előírásra – mint 
például a gazdaságok másfél méter magas kerítéssel történő körbekerítésére vagy a telepek 
padozatának könnyen moshatóvá alakítására – viszonylag hosszú időt kaptak a gazdálkodók. 
Baromfis körökben úgy tartják, hogy a technológiai előírások összágazati szinten jelentősen 
javítják a járványvédelmet, még ha bizonyos fajoknál ezek betartása nagy „fájdalommal” is jár 
majd. Utóbbira példa, hogy a libák zárt tartása előhozhatja belőlük a kannibalizmust, illetve 
csökkenti a tojóképességet. (Forrás: vg.hu, részlet) 

 

Takarék Agrár Központ kommentár 

• A baromfiszektor „újraindítása” alkalom arra, hogy magasabb technológiai, szinten, 
szabályozottabban nézzünk a jövőbe. Sajnos a betegség veszélye továbbra is a 
fejünk felett lebeg (akár szó szerint is), elkerülése érdekében fegyelmezettebb és 
felkészültebb termelőkre van szükség, amihez a hatóságok közreműködése is 
nélkülözhetetlen. 

• Az áruhiány sajnos elnyeli a forgalmi adó csökkentés hatását. Kiemelt stratégiai 
jelentősége van annak, hogy a fogyasztó fejében a baromfihús továbbra is 
„egészséges élelmiszer” maradjon. Ennek érdekében közösségi marketing akciókra 
van szükség. 

• Nem baromfiból van időszakos hiány, hiszen pulykából, csirkéből jól ellátott a piac. 
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Vannak kockázatok, de nagy lehetőségek rejlenek a szójában 
A tavalyi bő 60 ezer hektáros szójatermő terület idén akár 80 ezerre, jövőre pedig 90 ezer 
hektárra emelkedhet egyes iparági becslések szerint. A kukoricában is óriási potenciál van 
még, 5 éven belül megduplázódhat a globális termésátlag. 
Amikor a hazai versenyképes fehérjenövényekről beszélünk, egyrészt a magas 
fehérjetartalmú kalászosok jöhetnek szóba, másrészt pedig a szója, amiből viszont messze 
nem vagyunk önellátóak. A vetőmageladások alapján 2017-ben a tavalyi bő 60 ezer hektáros 
szójatermő terület akár 80 ezerre is emelkedhet, 2018-ban pedig 90 ezer hektár fölé is mehet. 
Érdemes is megfontolni a termesztését, hiszen e fehérjenövényünk hektáronként 120 
kilogramm hatóanyagot hagy maga után a talajban tiszta nitrogén formájában, ami – 
összesítve – 1,7 milliárd forint „ajándékot” jelent a magyar gazdák számára. 
A világban az elmúlt fél évszázadban óriási változások történtek, míg ugyanis 1964-ben 
csupán 30 millió tonna volt a globális szójatermelés, tavaly már rekordmagasságba, 337 millió 
tonnára emelkedett. Ennek 80-90 százalékát az USA, Brazília és Argentína állítja elő, mivel 
azonban itt génmódosított szójababról van szó, a GMO-mentes termékek révén akár nekünk 
is lehet keresnivalónk a piacon. Jelenleg a 337 millió tonna szójababból csupán 5 milliót tesz ki 
az igazoltan GMO-mentes mennyiség. 
 
2015-ben az akkori 2000 magyar szójatermelő mellé körülbelül 3000 új termelő vágott bele a 
termesztésbe. A rossz szójás év következtében, körülbelül 1000-en a következő esztendőben 
már fel is hagytak a próbálkozással. A maradók közül viszont sokan már másodvetésként is 
gondolkoznak a szójában, ami akár a kukoricánál is jövedelmezőbb lehet, de a termesztését 
valóban meg kell tanulni. Tény ugyanakkor, hogy tudásintenzív növényről van szó, és félő, 
hogy a gazdálkodók kudarcai „bebetonozhatják” a jelenlegi termőterületet, amire már vannak 
is utaló jelek. A szója előállítása kockázatos, ezért – a megfelelő termésbiztonság érdekében – 
is kellene például az öntözésfejlesztést szakmai koordináció mellett kivitelezni. 
 
Az évi 3,5 millió tonnás takarmánypiacon a szója talán a legmeghatározóbb alapanyag, a 
baromfiszektor 300 ezer tonnát használ fel belőle, a sertéstenyésztés 100 ezret, a 
marhatartás pedig 60-70 ezer tonnát, pedig ez akár 75-80 százalékban kiváltható lenne 
alternatív receptúrákkal. Ki kellene használnunk, hogy Európában nagyon kevesen képesek 
megvalósítani a GMO-mentes takarmányozást, nálunk viszont ez kivitelezhető lenne. 
Figyelembe kell venni azt is, hogy a génmódosított és GMO-mentes szója tonnánkénti piaci 
ára között legalább 40-80 dollár van, vagyis jobban meg kellene becsülnünk ezt az értékes 
alapanyagot. (Forrás: agrarszektor.hu, részlet) 
 

Takarék Agrár Központ kommentár 
A szójapiacban rejlő lehetőségeket a csökkenő felvásárlási árak jelentősen befolyásolják. 
A rekordtermésekről sorra érkező hírek nem sugallnak gyors fordulatot. 
 

A szójabab fronthavi ára az elmúlt öt évben, a chicagói tőzsdén, USDc/véka 
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Mi várható a műtrágyapiacon 2017-ben? 
A műtrágyaárak csökkenését várta a legtöbb szakember az idei évre, azonban tavaly óta 
majdnem 40 százalékkal drágultak ezek a termékek. Az inputanyag-piacon a Cargill kilépése 
kisebbfajta káoszt és pánikot teremtett Magyarországon, ugyanis a cég felhalmozott készletei 
nyomott áron kerültek a felhasználók elé. Mikor rendeződhet a helyzet? És mi történne, ha az 
orosz és ukrán ammónium-nitrát műtrágyák védővámok nélkül zúdulnának Európára? 
 
2016 júliusában csökkenő árakat prognosztizálhattunk a műtrágyapiacon, és 2017-re a 
szakemberek a trend további folyatódását várták. Ezzel szemben a kalcium-ammónium-nitrát 
műtrágyák esetében 43 százalékos, az ammónium-nitrát változatoknál pedig 39 százalékos 
emelkedést tapasztalhattunk. Komoly szerepet játszott benne az, hogy a vártnál magasabban 
alakultak az európai földgázárak, 2016 decemberében például 2,6 százalékkal haladták meg az 
egy évvel korábbi szintet. Mindezzel együtt a jelenlegi 60 ezer forintos tonnánkénti termékár 
közepes szintet képvisel, volt már ennél magasabb is. A tavalyi év második fele óta 35-40 
százalékos áremelkedés következett be a műtrágyáknál. Azonban ha az 1995–2016 közötti bő 
két évtizedes időszakot nézzük: az Eurostat szerint a terményárakban 134 százalékos, az 
inputárakban pedig 161 százalékos növekedés történt. 
 
Tovább torzította a helyzetet az egyik korábbi nagy piaci szereplő, a Cargill döntése is, 
amelynek következményeként a cég tavaly május végéig teljesen megszüntette inputanyag-
értékesítő tevékenységét Kelet-Közép-Európában. A helyzet országosan is káoszt okozott, 
hiszen a Cargill „brutális” mennyiségű készlettel rendelkezett, amely a legkülönfélébb árakon 
került a piacra. Idén azonban már arra lehet számítani, hogy ezek a készletek végképp 
eltűnnek, és a zavaró hatásuk is megszűnik. 
 
A műtrágya váratlan áremelkedése azért is húsbavágó téma, mert az inputköltségek 
legnagyobb hányadát (átlagosan 30 százalékát) ez a termék teszi ki. Az ammóniumnitrát-
tartalmú változat ráadásul az EU-ban másfélszeres áron kapható a világ más területeihez 
képest. Ha nem lennének anti-dömping vámok, az orosz műtrágya nagy gondot jelentene az 
európai gyártóknak és forgalmazóknak, hiszen – az alapanyagul szolgáló, saját termelésű 
földgáz alacsonyabb ára miatt – az oroszok kisebb önköltségi árral kalkulálhatnak. 
 
A legfontosabb viszont az, hogy hogyan használjuk fel a rendelkezésre álló tápanyagokat. Itt a 
kulcsszó a szakmaiság, és mihamarabb meg kell tanulnunk 30 ezer forintos tonnánkénti 
önköltségi áron gabonát termelni. Tehát olcsóbban és több terményt kell előállítanunk, ha 
továbbra is szereplők kívánunk lenni ezen a piacon. Nem is elsősorban terméket kell 
árusítanunk, hanem technológiához kapcsolódó tudástranszfert. 
 
A műtrágyákkal ellentétben a növényvédő szerek termelési költségei és árai sztenderd szinten 
mozognak, hosszú ideje pontosan kiszámíthatóak, ezért megkönnyítik a tervezést a 
gazdálkodók számára, a növényvédő szerek nem ömlesztett, spekulatív termékek, mint 
például a műtrágyák, hanem a folyamatos fejlesztés és az erős szaktanácsadói háttér miatt 
magas hozzáadott értékkel rendelkeznek. (Forrás: Agrárszektor, részlet) 
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Alternatíva 
 
 
 
 

 
Új lendületet kaphat a cirok termesztése 

Több mint 40 millió hektáros vetésterületével a cirok az ötödik legfontosabb 
élelmiszergazdasági növény a világon. Hazánkban kevéssé terjedt el, bár az elmúlt években 
folyamatosan nőtt a cirokfélék termőterülete Magyarországon. Az évente mintegy 20 ezer 
hektáron – elsősorban takarmányozási, kisebb arányban élelmiszeripari célra – vetett 
növénycsoport termesztése a jövőben újabb lendületet vehet, ugyanis a hírek szerint az 
Európai Unió is támogatni fogja a gazdálkodókat. Összeállításunkban a szektor főszereplőit 
kérdeztük a tapasztalataikról. 
 
Európa több mint háromszáz ciroktermesztéssel foglalkozó szakembere nemrégiben 
Bukarestben tanácskozott, ahol összegezték a feltörekvő ágazat helyzetét. A rendezvény 
legfontosabb híre az volt, hogy Brüsszel is támogatni fogja a cirokfélék termesztését, és ez a 
hazai gazdálkodók számára is nagyobb lehetőségeket teremthet. 
A cirokfélék viszonylag kevéssé ismert, de nagyon jó termőképességű növények. A 
szubtropikus, vizet jobban hasznosító cirokfajták a kukoricához képest könnyebben, 
kedvezőbb költséggel termeszthetőek, különösen aszályos években képesek kiugró tel-
jesítményekre. Termésátlaguk tekintetében a kukoricával azonos mennyiség realizálható 
azonos körülmények mellett, az új nemesítésű intenzív hibridekkel pedig akár 12 tonna is 
betakarítható egy hektárról. A cirokféléknek, forró égövi származásukból adódóan, kiváló a 
szárazságtűrésük. Nagy, szerteágazó és mélyre hatoló gyökérzetükkel a talaj mélyebb réte-
geiből is képesek kinyerni a vizet, valamint nagy melegben viaszréteggel vonják be 
leveleiket, ezzel jelentősen csökkentve a párolgási felületet. A cirokfélék másik nagy előnye, 
hogy hosszan tartó szárazság után is képesek átvészelni az aszályt, a csapadék 
megérkezésével megújulnak és tovább növekednek. 
A világ ötödik legnagyobb gabonanövényének vetésterülete Magyarországon is 
folyamatosan növekszik, ma mintegy 20–22 ezer hektárra tehető. Ennek harmadán silócirok 
és szudáni fű terem, kétharmadán pedig az elmúlt években jelentősen felfutó szemes cirkot 
termesztenek a gazdálkodók. Az évente betakarított 45–50 ezer tonna mennyiségből 30–40 
ezer tonnát – főként Belgiumba, Hollandiába és Skandináviába – exportálnak. A termesztés 
mennyisége tekintetében Európában első helyen Franciaország áll, a második Olaszország, 
Magyarország pedig a harmadik. Világszinten az USA, Nigéria és India áll az élen. 
Az egyre növekvő mértékű élelmiszeripari felhasználás következtében fokozódik az 
érdeklődés a magyar vonatkozású Pop Cirok és cirok liszt iránt, mely utóbbi a gluténmentes 
élelmiszerek fontos alapanyaga lehet. (Forrás: Vetőmag, részlet) 
 

Takarék Agrár Központ kommentár 
Világszerte tapasztalható egyfajta cirok-eufória. Egyre több termelő ismeri fel a 
termesztésében rejlő előnyöket, mivel azokon a területeken, ahol az aszályos időjárás 
következtében a kukoricatermesztés magas kockázattal jár, ott a cirok stabilan 
teljesít. A szélsőséges időjárási körülmények, mint a csapadék hiánya és a nagy 
forróság, a ciroknak meg sem kottyannak, sőt komoly szárazság és időnként 
hőstresszes időjárás mellett kisebb költséggel is jövedelmező tud maradni a 
termesztése. Ráadásul a magas – a kukoricáénál 3-4%-kal magasabb – 
fehérjetartalma kiváló takarmány alapanyaggá teszi, a belőle készült lisztek, pedig 
gluténmentességük jóvoltából futhatnak be szép karriert. A gluténmentesség kapcsán 
felhívjuk a figyelmet arra, hogy a cirok biotermesztésében is nagy lehetőségeket 
rejlenek. 
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Kutyául 
 
 
 
 

 
Kutyakajának árulták: két tonna döglött nyulat foglaltak le 
Egy fővárosi, állati eredetű melléktermékgyűjtő vállalkozásnál tartott ellenőrzést március 
elején a Nemzeti Élelmiszerlánc-biztonsági Hivatal (NÉBIH). Az akció során kiderült, a cég az 
elvéreztetett nyulak nyúzása és a tetemek elszállíttatása helyett a nyúlhúst feldarabolta, 
csomagolta és részben fagyasztva, részben előhűtötten tárolta. A húst kutyatartóknak 
értékesítették takarmányként. A hatóság két tonna terméket foglalt le a helyszínen. 
 
Elvéreztetett nyulak nyúzására, a testek gyűjtésére és elszállíttatására rendelkezett 
engedéllyel az a fővárosi cég, ahol március elején tartott ellenőrzést a NÉBIH. A vizsgálat 
feltárta, hogy a melléktermékgyűjtő vállalkozás – az engedélytől eltérően – a nyulakat 
kibelezte, darabolta, csomagolta és részben fagyasztva, részben előhűtötten tárolta. 
A vállalkozó az akció során elismerte, hogy a húst állati takarmányként kutyatartóknak 
értékesítette, felhívva a figyelmüket, hogy azok emberi fogyasztásra nem alkalmasak. A 
vásárlók nevét és címét ugyanakkor nem tudta megadni, emiatt a hatóság kéri, hogy aki a 
Kuti Pet-Food Kft-től nyúlhúst vásárolt, ne használja fel sem állati takarmányozásra, sem 
emberi fogyasztásra. 
 
Az egységben rendkívül rossz higiéniai körülmények uralkodtak, a padozat és az oldalfalak 
egyaránt vérrel szennyezettek voltak. A fekete-fehér öltöző is hiányzott, a dolgozóknak - 
akiknek ruházata szennyezett volt - egy tábori WC állt rendelkezésükre. 
A helyszínről a NÉBIH több mint két tonna terméket szállíttatott el megsemmisítésre. A bírság 
megállapítása folyamatban van. (Forrás: Pénzcentrum) 
 

Takarék Agrár Központ kommentár 
Az esetnek több szempontja is van. Egyrészt nagyon helyes, hogy a hatóság 
látványosan és sikeresen dolgozik, a visszaélő vagy éppen rossz körülmények között 
dolgozó üzemekre lecsapnak és ennek megfelelő publicitást is adnak. A másik oldalon 
viszont a fogyasztóban kétségeket ébresztünk az élelmiszertermelés biztonsága terén. 
Az élelmiszer bizalmi cikk, ezért minden termelő és forgalmazó számára az egyik 
legérzékenyebb ponttá vált a hírnév. A jó hírnév felépítése egy hosszú, költséges 
folyamat, miközben lerombolása egyetlen pillanat műve lehet. Mivel a 
kommunikáció, a kereskedelmi médiumok korában a fogyasztót igen könnyen el 
lehet érni vélt vagy valós, élelmiszerekkel kapcsolatos információkkal, kritikákkal, 
nem lehet hibázni, a hibát kijavítani. Akit pellengérre állítanak, az veszít. 
Harmadrészt, méltán vagyunk büszkék fejlett élelmiszertermelési kultúránkra. Lám, 
mégis vannak ordítóan felháborító esetek. Márpedig, ha a „magyar élelmiszert” 
szeretnénk magas minőségi kategória szintre emelni, akkor ilyen esetek nem 
fordulhatnak elő. Ez jól összecseng a brazil húsbotránnyal, aminek e lapban nagy teret 
szentelünk. 
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Nemzetközi agrárgazdaság 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
Irány a BIO! 

 

Folyamatosan nő a kereslet a biotermékekre 
Bár Magyarországon az utóbbi néhány évben nőtt az ökogazdaságok száma, még mindig 
csak nagyon kis területen történik biotermesztés az ország teljes területéhez képest. 
A németországi Biológiai Földművelési Kutató Intézet (FIBL) és az IFOAM legfrissebb adatai 
szerint jelenleg a világ 179 országában 50,9 millió hektáron folytatnak biotermesztést, 
amelyből mintegy 75 milliárd euró értéket állítanak elő. 
A biotermesztés vagy más szóval ökogazdálkodás nagy előnye, hogy egységnyi területen 
nagyobb értéket képes előállítani, termékei pedig génmódosított szervezetektől és az 
emberi egészségre ártalmas szennyező anyagoktól gyakorlatilag teljesen mentesek, és 
ezért a hagyományos termékeknél jóval könnyebben értékesíthetők. Éppen erre alapozva, 
a biotermesztés – az általa elfoglalt területet és előállított értéket tekintve egyaránt – 
világszerte folyamatosan és gyorsan növekszik, de nem tud lépést tartani a biotermékek 
iránti kereslet mintegy kétszerte gyorsabb ütemű emelkedésével. 
A globális biotermesztés értékének 90 százaléka Európára, illetve az USA-ra jut, a 
tengerentúl a legnagyobb a biotermékek piaca (35,9 milliárd euró), utána Németország és 
Franciaország következik (8,6, illetve 5,5 milliárd eurós értékkel). Egy főre számítva a 
legtöbb bioterméket a svájciak fogyasztják (évente 262 euró értékben). 
2015-ben a biotermesztésre berendezett területek több mint kétharmadát a legelők tették 
ki, további 20 százalékán szántóföldi növényeket (gabonaféléket és takarmánynövényeket) 
termesztettek, a terület további 8 százalékát pedig különböző ültetvények foglalták el. 
Jelenleg a világban biotermesztéssel 2,4 millió agrártermelő foglalkozik, akiknek a száma 
Indiában (585.200), Etiópiában (203.602) és Mexikóban (200.039) a legnagyobb. 
Magyarországon a biotermesztés kétarcú fejlődést mutat. Egyrészt örvendetesnek 
mondható, hogy – amint az ez év februárjában, Gödöllőn tartott ökogazdálkodási ágazati 
konferencián megállapítást nyert – a biotermesztés területe hazánkban az utóbbi két-
három évben mintegy 50 százalékkal növekedett, és elérte a 200 ezer hektárt, a 
biogazdálkodásban részt vevők száma pedig a 3000 főt. Ugyanakkor a fent említett terület 
az ország mezőgazdasági területének mindössze 3,7 százaléka, szemben az EU 6 százalékos 
átlagával. A bioterület részarányát illetően még messzebb vagyunk Svájctól (30,2%), 
Ausztriától (21,3%) és Svédországtól (16,9%), de még Csehországtól is (14,0%). 
A magyar biotermesztés felfuttatásában fokozottan figyelembe kellene venni e 
gazdálkodási formának a környezet és a termőtalaj tisztaságának megőrzésében játszott 
szerepét, valamint azt a tényt – amit már a tengeri kikötővel nem rendelkező európai 
országok közül többen felismertek –, miszerint a nehezen értékesíthető gabonatermékek 
helyett célszerűbb lenne az ökogazdálkodás területét növelni. Fontos lenne továbbá a 
biotermékek feldolgozásához minél több korszerű berendezést vásárolni, ami jóval 
versenyképesebb lenne, mint a nyerstermékek árusítása. (Forrás: Agroinform, részlet) 

 

Takarék Agrár Központ kommentár 
Hiszünk abban, hogy a magyarországi bioélelmiszer termelés előtt még nagy jövő áll. 
Ennek valósággá válása érdekében a Takarékok is tenni tudnak. Ezért kötöttünk 
stratégiai együttműködési megállapodást a Magyar Biokultúra Szövetséggel. A 
kulcsszó az együttműködés. A biotermelők közötti együttműködés szintjében kell 
jelentősen előrelépni. Ennek van bizalmi oldala, ahogy egyébként az egész 
biotermelésnek is ez a kulcsa, de alapvetően közös anyagi érdekekre kell alapozni. 
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Nemzetközi gazdaság 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
Szomszédok! 
 
 

 
Csábító szabad földpiac 
Magyarország és Románia élelmiszer-gazdasága hasonló kihívásokkal néz szembe, hiszen 
rendkívül kiélezett nemzetközi versenyben, a kiskereskedelmi láncok által meghatározott 
belpiacon kell működnie, ami csak akkor lehet sikeres, ha a két ország agrárgazdálkodói 
összefognak – jelentette ki Feldman Zsolt, a Földművelésügyi Minisztérium (FM) helyettes 
államtitkára. 
 
A magyar lisztexport 57 százaléka Romániába megy, a szójadaránál 41, az élő sertésnél és a 
tejnél 36, a búzánál és az árpánál pedig 25-26 százalékos ez az arány – érzékeltette a 
román piac fontosságát Feldman. A magyar kormány az Eximbank 500 millió eurós 
hitelkeretével is ösztönzi a romániai befektetéseket. A kifejezetten romániai üzletekre 
igényelhető kölcsönt vevői hitelekre, export-előfinanszírozásra és befektetési hitelre lehet 
felhasználni. 
 
A 19,8 millió fős román élelmiszerpiacban nagy a potenciál: Románia önellátottsága 
cukorból 35,4, sertésből 71, zöldségfélékből 92,5, tejből 93,1 százalékos – mondta 
Feldman. A belső fogyasztás folyamatosan nő, köszönhetően annak, hogy Románia GDP-je 
az utóbbi években emelkedik – tavaly például az unióban a legmagasabb mértékben, 4,8 
százalékkal –, valamint annak, hogy 2015 júliusától minden élelmiszer és alkoholmentes 
ital áfája 24-ről 9 százalékra csökkent. 
 
Nem véletlen, hogy a román kis- és közepes vállalkozások elsősorban a belföldi piacban 
gondolkodnak. Ugyanakkor, ha a magyar vállalkozók tisztában lennének azzal, hogy 
mennyire stabil és fejlett pénzügyi kultúrájú ország Románia, a jelenlegi 12 ezer magyar 
tőkeérdekeltséggel rendelkező cégnél több működne Romániában. A román gazdaság 
fejlődési lehetőségei kiemelkedőek, az ország a következő években is stabilan elérheti a 3-
4 százalékos GDP-bővülést. 
 
A mezőgazdasági termékek részaránya a Romániába irányuló teljes magyar kivitelben 20 
százalék, miközben ez az arány az uniós csatlakozás előtt 10 százaléknál alacsonyabb volt. 
Kivitelünk legnagyobb részét a gabona, a feldolgozott takarmány, a hús és a zöldség-
gyümölcs adja, míg a Romániából érkező agrártermékek zöme gabona, olajos mag és élő 
állat volt. 
 
A román mezőgazdaságban rejlő lehetőségeket jól jelzi, hogy Románia az egy főre jutó 
mezőgazdasági területben az első, méretét tekintve pedig a maga 12,7 millió hektárjával a 
hatodik (8,8 millió hektár szántójával az ötödik) legnagyobb az EU-ban. A román földpiac 
2012-ben érte utol árakban a magyart, a földpiaci szabályozás szerint uniós állampolgárok 
vásárolhatnak földet, de – ellentétben hazánkkal – Romániában jogi személyek is 
földtulajdonossá válhatnak. Igaz ez az olyan társaságokra is, amelyeknek 100 százalékban 
magyar a tulajdonosuk. (Forrás: vg.hu, részlet) 
 

Takarék Agrár Központ kommentár 

• Keleti szomszédunk földpiaci politikája merőben eltér a miénktől. 
Meggyőződésünk, hogy a magyar megközelítés e téren helyesebb. 

• Agrár-külkereskedelmünk további fejlődése abban az irányban hamarosan egyre 
erősebb korlátokba fog ütközni. Ennek oka az ottani termelés gyors bővülése. 
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Birkapárizsi! 
 
 

 
A francia piacot célozná meg a magyar bárányokkal a juh 
terméktanács 
Nem kedveznek a mostani árak a magyar bárányexportnak. A juh terméktanács a francia 
piacra törne be. Már kosok és kecskebakok beállításához is lehet támogatást igényelni. 
Csökkent a juhlétszám (1,158 millió) és az anyajuhok száma (805 ezer) is tavaly a 
statisztikai hivatal adatai szerint. 
A tavalyi élőjuh-kivitelünk (vágott test egyenértékben számítva) körülbelül 6500 tonna, 
mintegy 570 ezer bárány, ami hasonló a 2015-ös volumenhez. Az itthon vágott egyedek 
száma 98 ezer volt tavaly, ez emelkedést jelent, de ebből csaknem harmincezer volt 
bárány. 
 
A tejtermelés szintje alacsony volt tavaly is, mintegy 730 ezer litert tett ki, ez csak akkor 
emelhető, ha az első osztályú minőséget előállító termelők évek óta tárgyalt támogatását 
ismét bevezetik, remélhetőleg már 2018-tól. 
 
Gyapjútermelésünk tavaly is 3840 tonna körül lehetett, ugyanúgy, mint 2015-ben. A gyapjú 
továbbra is nyersen hagyja el az országot, az export elsősorban Kínába irányul, ahol 
drasztikusan megváltozott az igény, 17-20 mikron közötti finomságú árut igényelnek, húsz 
éve nem tapasztalt magas áron. 
 
A bárányok ára jelenleg messze az előző évek szintje alatt van, az exportárak a 2006-os 
adatokat tükrözik. A magyar élőbárány-kivitel több mint nyolcvan százalékát felvevő olasz 
piacon sem emelkednek az árak. Egyébként még a kevésbé kedvező élőállat-kivitel a 
jellemző. A terméktanács célja, hogy más piacokra - például francia, német, japán, libanoni 
- is eljussanak a magyar bárányok, de ehhez jelentős források kellenek. Különösen a francia 
piacra szeretnének betörni, ahol az önellátottság 54 százalékos, és az év második felében 
igényel bárányt. Jelenleg is szállítunk vágott bárányt Japánba, Németországba, Ausztriába, 
Svájcba, de mennyiségek még korlátozottak. 
 
Az ágazatban alacsony a versenyképességi szint, amit tovább rontott a néhányszor tíz 
egyedet tartók arányának drasztikus emelkedése. Ahhoz, hogy a versenyképesség javuljon, 
legalább egy bárányt kellene anyajuhonként piacra vinni, amelyben nincs benne az 
utánpótláshoz szükséges jerkebárányok száma. Az ágazat nagyban függ a támogatásoktól. 
Ez a legtöbb EU-tagállamban is így van. Szerinte egy 15-25 százalékos 
hatékonyságemelkedés előrelépést jelentene, és ennek kivitelezése nem lehetetlen, csak 
megfelelő tenyésztési, termék-előállítási és termelésszervezési programra lenne szükség az 
elvárható takarmányozási színvonal mellett. (Forrás: Nemzeti Agrárgazdasági Kamara, részlet) 
 

Takarék Agrár Központ kommentár 
A támogatás-függés egyben azt is jelenti, hogy ezzel lehet stratégiai célt közvetíteni 
irányukba. Nem szabad elfeledkezni arról sem, hogy ez az első ciklus, amikor az ágazat 
saját beruházási pályázati csomagot kapott. Ennek kerete 3,97 milliárd forint, erre 6,3 
milliárd forint igény ment be, 407 kérelem formájában. A Miniszterelnökség április 21-
re ígéri a tartalmi értékelésre történő átadást. Várakozásaink szerint, az év második 
felében ezek a beruházások el fognak kezdődni. 
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Mérleg 
 
 
 
 

 

Máris félmillió aláírás gyűlt össze a vegyszeres szappanoperában 
Félmillióan írták alá mindössze két hónap alatt azt a petíciót, amelyben uniós civil 
szervezetek - polgári kezdeményezésként - a növényvédő szerekben használt glifozát 
hatóanyag végleges betiltását követelik az Európai Bizottságtól (EB). Szinte bizonyos, hogy 
egy év alatt így összegyűlhet az EB-t kötelező cselekvésre késztető egymillió aláírás. 
Időközben viszont az Európai Vegyianyag Ügynökség (ECHA) hivatalos közleményben 
jelentette ki, hogy a glifozát hatóanyag semmilyen mértékben sem minősíthető 
rákkeltőnek. 
 
A szükséges aláírások csaknem fele máris összegyűlt, így sikeres lehet az az európai polgári 
kezdeményezés (ECI), amely a glifozát hatóanyag teljes betiltását követeli az uniós 
tagállamokban. Az EB január 10-én regisztrálta a kezdeményezést, az óra pedig január 25-
től ketyeg, vagyis 2018 legelejére kell összegyűjteni a szükséges számú aláírást. A 
beadványt egyebek mellett a Greenpeace, a Növényvédőszer Akcióhálózat (PAN) és a jobb 
Európáért küzdő WeMove.EU polgári mozgalom is támogatja. 
 
A vegyület engedélye a tavalyi év közepén járt le. Bár az Európai Élelmiszerbiztonsági 
Hatóság (EFSA) sem talált bizonyítékot a rákkeltő hatásra, a tagállamok közötti 
véleményeltérés miatt nem sikerült minősített többséggel megszavazni az újrafelvételt. Az 
Európai Bizottság az ECHA döntésétől tette függővé a hatóanyag további sorsát. A mostani 
értékelés szerint a molekula sem a karcinogén 1A (emberen bizonyított), sem az 1B 
(állatokon bizonyított), sem a 2-es (bizonytalan) kategóriába nem kerülhet. A glifozát tehát 
nem minősíthető sem karcinogén, sem mutagén, sem reprotoxikus hatásúnak. 
 
A Kockázatértékelési Bizottság ugyanakkor - a jelenlegi besorolással összhangban - „a H318 
súlyos szemkárosodást okoz” és „a H411 mérgező a vízi élővilágra, hosszan tartó 
károsodást okoz” figyelmeztető mondatokra tesz javaslatot. Lényeges, hogy az ECHA 
értékelése a glifozátsavra mint hatóanyagra vonatkozik. A készítményekben viszont a 
hatóanyag só formájában és 100 százaléknál kisebb arányban van jelen, így azok ennél 
enyhébb besorolást is kaphatnak. (Forrás: agrarszektor.hu) 
 

Takarék Agrár Központ kommentár 
Való igaz, hogy csökkenteni kell környezetünk terhelését és igen fontos a fenntartható 
környezethasználat is, de a nagy igyekezetben érdemes odafigyelni, hogy az intézkedésekkel 
elérjük-e a kívánt célt. Természetesen a Takarék Agrár Központ is elkötelezett a 
növényvédő szerek fenntartható használata iránt, de mostanában igen sok szó esik a 
talajaink kémiai és fizikai degradációjáról, és hogy mennyi kárt okoznak a földekre 
gyakran kijáró munkagépek. 
Értem ezalatt, hogy nem lesz-e az a tiltás következménye, hogy a gazdáknak több menetben, 
nagyobb dózisokkal kell majd fizikai gyomirtással is kombinált növényvédelmi 
tevékenységet végezni. Meg kell vizsgálni továbbá, hogy egy-egy készítmény 
visszavonásakor milyen technológia használata engedélyezett helyette. Mert ha nem létezik 
hasonlóan hatékony eljárás, akkor hátrányosabb következménye lehet egy kivonásnak, 
mint amit el szerettünk volna érni. 
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Óriások földjén! 
 
 
 
 

 
Létrejöhet a vegyipari óriásvállalat - a fúziónak vannak feltételei 
Az Európai Bizottság jóváhagyta a DuPont és a Dow Chemical vegyipari vállalatok 
egyesülését. 
Jóváhagyta hétfőn az Európai Bizottság a két legrégebbi amerikai vegyipari konszern, a 
Dow Chemical és a DuPont egyesülését, amelynek nyomán a világ legnagyobb, mintegy 
130 milliárd dollár piaci tőkeértékű vegyipari óriásvállalata jöhet létre. 
 
Margrethe Vestager uniós versenyjogi biztos elmondta, a fúziót bizonyos feltételekhez 
kötötték annak érdekében, hogy az egyesülés ne vezessen az ár- és az innovációs verseny 
mérséklődéséhez a rovarirtószerek piacán. "A rovarirtószerek fontosak a gazdák, a 
fogyasztók számára és a környezet szempontjából is. Tényleges versenyre van szükség 
ebben a szektorban, hogy a cégek kénytelenek legyenek fejleszteni a termékeiket" – 
fogalmazott. Hangsúlyozta, a két vállalat teljes mértékben eloszlatta a brüsszeli testület 
részéről korábban felmerült aggályokat. 
 
A valaha volt legnagyobb iparági fúzió révén egy 130 milliárd dollár tőkeértékű, közel 110 
ezer embert foglalkoztató vegyipari cég jöhet létre, de nem hosszú időre, később ugyanis 
három önálló vállalatra akarják feldarabolni a konszernt. Ez a tervek szerint elősegítené a 
nagyobb nyereségtartalmú termékek előállítását, a termelés racionalizálását, komoly 
költségmegtakarítással járna, és adózási szempontból rendkívül hatékony lenne. A három 
önálló vállalat agrárkemikáliák, speciális vegyszerek és műanyagok előállítására 
szakosodna. A részvénycsere keretében úgy alakították ki az átváltási arányokat, hogy a 
DuPont és a Dow részvényeseinek egyenlő részesedésük legyen az új vállalatban. Az 
óriásfúziót még az amerikai versenyhatóságoknak is jóvá kell hagyniuk. 
 
Az E.I du Pont de Nemours and Company-t 1802-ben lőporgyártásra alapították, a Dow 
Chemical Company pedig 1897-ben alakult bróm és ipari fehérítő anyagok előállítására. Az 
utóbbi években mindkét vállalatot komolyan érintette, hogy a mezőgazdasági termények 
árának esése miatt erősen csökkent a kereslet a mezőgazdasági kemikáliák iránt, amit csak 
részben ellensúlyozott, hogy a földgázár csökkenése költségmegtakarítással járt a 
műanyaggyártásban. (Forrás: agrotrend.hu/MT) 
 

Takarék Agrár Központ kommentár 
A globalizáció dübörög. Hatásait valahogy ellensúlyozni kellene. Mégpedig a termelői 
oldali együttműködések minden határon túli erősítése révén. Aki még ma is azt hiszi, 
hogy egyedül, önállóan fog tartós piaci szereplő maradni a mezőgazdaságban, az 
téved. Az együttműködéseknek számos formája létezik, a rossz emlékű szövetkezés 
mellett is. Ezek alapja nem barátság vagy bizalom, hanem száraz anyagi érdek, amit 
erős jogi bástya véd. 

 



 

A TAKARÉKBANK ZRT. TAKARÉK AGRÁR KÖZPONTJÁNAK AGRÁRGAZDASÁGRA SPECIALIZÁLT ELEKTRONIKUS HÍRLEVELE 
FELELŐS SZERKESZTŐ: FÓRIÁN ZOLTÁN, VEZETŐ AGRÁRSZAKÉRTŐ � AGRARKOZPONT@TBANK.HU � 2017. MÁRCIUS 31. 

13 

Nemzetközi gazdaság 
 
 
 
 
 
 
 
 
Dagadó 
 
 
 
 

 
Tetőző sertéstermelés 
Az Európai Unióban új rekordot ért el a sertéshús előállítása. Az Eurostat adatai szerint 
2016-ban több mint 23,2 millió tonna sertéshús keletkezett a vágóhidakon, 1,4 százalékkal 
több, mint az előző évben. A 23 millió tonnát 2007-ben sikerült megközelíteni először, ami 
260 millió sertés levágásával keletkezett. Tavaly nemcsak több húst termeltünk, de ezt 3 
millióval kevesebb disznó feldolgozásával értük el Európában. Az átlagos vágósúly ugyanis 
két kilóval emelkedett (most bő 90 kg). A sertésállomány elsősorban Spanyolországban 
bővült (48 millió db), azonban nem érte el Németországét (59 millió db). A legnagyobb 
sertéshús-előállítók dobogóján harmadik helyezett Franciaország, amelyet Lengyelország 
követ a sorban. Dánia malacexportja 2 százalékkal csökkent tavaly, ami az idei évben 
fékezőleg hat az európai termelésére. (Forrás: haszonagrar.hu) 
 

Takarék Agrár Központ kommentár 
A tavalyi számokból is jól látszik, hogy a Takarék Agrár Központ előrejelzése 
helyesnek bizonyult. A jó kilátásokat 2017 első felére, a grillszezon végéig most is 
fenntartjuk, de a fokozódó kínai termelés, valamint a válság alatt levágott 
anyakocák pótlása a felfutási időszakban megtörtént, így az év második felétől 
kezdődő túlkínálatra lehet számítani. Ez a túlkínálat valószínűleg leginkább 2018 
folyamán fog a legmarkánsabban megjelenni. 
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Statisztika 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
Takarékos Gazdák! 
 

 

Nőnek az agrár megtakarítások 
Az agrárium finanszírozása kapcsán leginkább a külső forrásigényről szoktak szót 
ejteni. A betétek tartósan növekvő értéke alapján azonban arra következtethetünk, 
hogy a következő pénzügyi-kifizetési ciklusban a támogatások várható szűkülésével is 
fenntartható fejlődési pályán maradhat az ágazat. Megtakarításaik ugyanis 
meghaladják az éves támogatás-beáramlás értékét. Különösen érdekes, hogy az 
egyéni gazdaságok betétállománya nagyobb, mint a társas vállalkozásoké. 
Az önmagában is figyelemre méltó, hogy az összes betétállomány mintegy 10-11 
százalékát teszi ki az agrár-betétállomány, és folyamatosan emelkedik! 
A betétállomány növekedése azt is jelzi, hogy az agrárium szereplői nemcsak hitel, 
hanem megtakarítás oldalon is egyre fontosabb partnerei a pénzintézeteknek. 
 

 
 

Tényleg? 
A másik statisztikai érdekesség, amire fel szeretnénk hívni a figyelmet, az az egyéni 
gazdáságok hitelállományi adatainak alakulása. Erős kétségünket szeretnénk 
kifejezni abban az irányban, hogy valós az, hogy tavaly az utolsó negyedévben 
kétharmadával nőtt az egyéni gazdaságok hitelállománya az előző negyedévhez 
képest. Ezen belül a beruházási hiteleké pedig több mint duplájára ugrott. 
Statisztikai hibára gyanakszunk, és érdeklődéssel várjuk az első negyedéves 
adatokat, amelyek alátámaszthatják vagy éppen cáfolhatják ezt a bővülést. 
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Szabályozási, pályázati információk 
 
 
 
 
 
 
 
In Vino Veritas! 

 

Szőlő szerkezetátalakítás 
Megjelent a 21/2017. (III. 17.) számú Kincstár Közlemény a szőlőültetvények 
szerkezetátalakításához és -átállításához a 2012/2013 borpiaci évtől igényelhető 
támogatás feltételeiről szóló 142/2012. (XII. 27.) VM rendelet alapján a 2016/2017 
borpiaci évben benyújtandó „Támogatási kérelem” nyomtatvány közzétételéről. 
A támogatási kérelmet az előírt mellékletek csatolásával együtt 2017. április 1-je és 
2017. július 17-e között kell benyújtani postai úton a következő címre: Magyar 
Államkincstár Piaci és Nemzeti Támogatások Főosztálya (1476 Budapest Pf. 407.). 
 

Borszőlő telepítés engedélyezése 
A borszőlő telepítésére és kivágására vonatkozó szabályokról szóló 9/2017. (III. 6.) FM 
rendelet szerint az új telepítési engedély iránti kérelmet minden év április 1. és április 
30. között lehet benyújtani az illetékes hegybíróhoz. 
 

 
 
 
Figyelem! 
 

 

Téli fagykár bejelentés: április 15-ig 
A 2017. évi kárenyhítési évre vonatkozóan a téli fagykár bejelentése 2017. április 15-ig 
tehető meg. Amennyiben a kárenyhítési feltételeket teljesítő termelő a 2017. évi 
hozamérték legalább 50 %-ára releváns biztosítással rendelkezik, akkor a hozamérték 
csökkenésének 80 %-át, annak hiányában 40 %-át kaphatja meg kárenyhítésként. 
 

 
 
 
 
Csoportos 
 
 
 
 

 

Termelői csoportok támogatása 
A pályázatra a 2014. január 1-nél nem régebben alakult, elismeréssel rendelkező termelői 
csoportok nyújthatják be kérelmeiket. A támogatást a vonatkozó 42/2015. (VII. 22.) FM 
rendelet alapján elismeréssel rendelkező termelői csoportok a működési feltételeik 
kialakításához és az elismerés során elfogadott üzleti tervük megvalósításához használhatják 
fel. A pályázatra 2017. május 2. és 2019. április 30. között nyújthatók be a kérelmek, az első 
értékelési szakasz 2017. június 9-ig tart. 
 

 
 
Fiatalok 
 
 

 

Fiatal gazdák induló támogatása – Benyújtás ideje módosult! 
A támogatási kérelmek benyújtására 2017. március 16-tól van lehetőség. Az első két 
szakaszhatár: március 31. ill. május 2. Az értékelési határnapokig benyújtott projekteket 
együttesen elbírálják el. 
 

 
 
 
 
 
 
 
Változások szele! 
 
 

 

Diverzifikáció támogatása 
Önállóan támogatható tevékenységek 
a) Falusi turisztikai attrakciók és szolgáltatások létesítése, fejlesztése: 

b) A felhívás 11. számú mellékletében felsorolt listában szereplő nem mezőgazdasági 

termék-, szolgáltatás- és technológiafejlesztés, a tevékenység elindításához vagy 

továbbfejlesztéséhez szükséges műhely vagy bemutató tér kialakítása, fejlesztése, 

interaktív bemutatók tartásához szükséges fejlesztések, árusító helyek/csatornák 

kialakítása, fejlesztése. 
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Támogatási kérelmet nyújthatnak be a vidéki térségekben működő mikrovállalkozásnak 
minősülő mezőgazdasági termelők. Az igényelhető támogatás összege: maximum 160 000 
eurónak megfelelő forintösszeg. A támogatás maximális mértéke 50-70%. A támogatási 
kérelmek benyújtására 2017. április 18-tól van lehetőség. 
 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
Még nyitva! 
 
 

 

Továbbra is nyitva van még 
 
Időjárási kockázatok megelőzését szolgáló beruházások támogatása 
A felhívás keretében az alábbi tevékenységek támogathatóak önállóan: a jégesőkár, az 
esőkár és a tavaszi fagykár megelőzésére szolgáló beruházások. A következő értékelési 
határnap 2017. április 6. 
 
Borászati fejlesztések támogatása 
Támogatható tevékenységek: borászati gépek, technológiai berendezések beszerzése, 
építéssel járó fejlesztési beruházások. Energiahatékonyság javítására vonatkozó és 
környezetterhelést csökkentő tevékenységek, megújuló energiaforrást hasznosító 
technológiák alkalmazása. Az igényelhető vissza nem térítendő támogatás összege 
maximum 200 millió Ft. Támogatás: 40-50%. A következő értékelési határnap: 2017. június 
12. 
 
Tejtermelők – kivételes alkalmazkodási támogatás 
Megjelent a 3/2017. (I. 23.) FM rendelet a tejtermelőknek és az egyéb állattenyésztési 
ágazatok gazdálkodóinak nyújtandó kivételes alkalmazkodási támogatás igénybevételének 
feltételeiről. Támogatásra az a tejtermelő gazdasággal rendelkező mezőgazdasági termelő 
vagy gazdaság jogosult, aki vagy amely: 
a) 2016. április 30-án tejhasznú tehénállománnyal rendelkezett, továbbá 
b) 2017. április 30-án tejhasznú tehénállománnyal rendelkezik, és 
c) a 2017. április 30-ai tejhasznú tehénállománya nem haladja meg a referencia-állományt. 
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Kiemelt téma  
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

 

Inkább focizzatok! 
 

Lassan csökkenő arányban ugyan, de az EU baromfihús importjának még mindig 60 százaléka 
Brazíliából érkezik. Ez mintegy 500 ezer tonna évente. A marhahús-behozatal több mint 40 
százaléka érkezik az EU piacára onnan, ami évi 140 ezer tonna. Ennek fényében kell értékelni azt 
a botrányt, ami a brazil hússzektorban tört ki. E cikk írásakor Kína és Dél-Korea már lépett: 
felfüggesztette az importot, és még a kikötőkbe sem engedi kirakodni az árut. Az EU részleges 
tiltást követel négy érintett cég 21 feldolgozójából származó termékekre. További, Brazília 
számára igen fájdalmas presztízsromboló intézkedések várhatók, amelyek évtizedes piaci 
építkező munkát tehetnek tönkre. A kialakult helyzet többek között hatással lehet a MERCOSUR 
tárgyalások kimenetelére is. 
 

Március közepén ugyanis hatalmas botrány robbant ki Brazíliában, ahol 30 húsfeldolgozó 
termékeinek kritikán aluli minősége és korrupciós ügyek miatt a rendőrség sok embert őrizetbe is 
vett. Mivel Brazília a világ legnagyobb húsexportőre, az ügy mindannyiunkat érint. A hírek szerint 
burgonyát, kartondoboz-maradványokat, sőt szalmonellával fertőzött húst is találtak azokban a 
brazil hússzállítmányokban, amelyeket a közelmúltban vizsgált meg a helyi rendőrség a 
legnagyobb húsfeldolgozó vállalatok üzemeiben. 
 

Sokszor halljuk, hogy a túlszabályozás miatt versenyhátrányban vannak a világpiacon az európai 
élelmiszerek. Ugyanakkor a brazíliai botrány fényesen bizonyítja, hogy az EU helyes úton jár, 
amikor fizetőképes fogyasztóit jó minőségű és egészséges élelmiszerrel próbálja ellátni, méghozzá 
saját termelésből. Ez a Közös Agrárpolitika (KAP) egyik olyan megingathatatlan értéke, ami a 
támogatások jelenlegi szintjét indokolja. Az ellátási láncok rövidítése, mint a KAP egyre 
határozottabbá váló törekvése, szintén az ilyen botrányok elkerülését szolgálja, és csökkenti a 
szállítási utak hosszából adódó környezeti terhelést is. Ennek másik oldala, hogy az egységes belső 
piacra kerülő termékeknek is meg kell(ene) felelniük ezeknek a szigorú szabályoknak, amit 
megfelelő színvonalú ellenőrzéssel kell foganatosítani. Harmadrészt, az európai élelmiszert 
minőségi kategóriává kell tenni a világon, ahogyan egyébként a magyart is. 
 

Az EU termelőit meg kell védeni az olyan versenytársaktól, akik lazább feltételrendszer mellett 
állítják elő a kedvezőbb árú élelmiszert, és ez a kötelesség a fogyasztókkal szemben is fennáll. 
Tudomásul kell venni azt, hogy az élelmiszertermelés kultúrája – enyhén szólva is – nagyon eltérő 
még a nagy élelmiszertermelő térségekben is. Ezzel szorosan összefügg a fogyasztók érzékenysége 
az élelmiszer minősége iránt. A mostani és a korábbi évek nagyobb élelmiszerbotrányai makro és 
mikro szinten is bebizonyították, hogy az étkezési kultúrák óriási különbsége csak igen nehezen 
küszöbölődik ki a globalizációval. Ugyanakkor egy országon, térségen belül is kritikus kérdés, hogy 
milyen munkaerő állítja elő az élelmiszert. Az élelmiszer bizalmi cikk, így a magyarországi 
élelmiszergazdaság lehetőségeinek kihasználása is nagyban függ attól, milyen szemléletű, 
felkészültségű munkaerővel állítjuk elő termékeinket. 
 

Tanulni kell mások hibájából és megelőzni az ilyen botrányokat, amelyek nehezen felépített piaci 
pozíciókat rombolnak le pillanatok alatt. Mindemellett a bűnözőket szigorú szabályokkal, súlyos 
szankciók kilátásba helyezésével, a bűnösök felelősségre vonásával kell távol tartani az 
élelmiszergazdaságtól. 
A fogyasztó oldalán pedig – épp az ilyen esetek példáján keresztül –a tudatosságot kell erősíteni. 
Azonban a fokozott árérzékenység nehezen megfizethetővé teszi a biztonság nyújtotta hozzáadott 
értéket, főként az állandó akciók, az alacsony árak üzenetének folyamatos sulykolása miatt. Így a 
fogyasztóval való kommunikáció során az ár-érték arányt kell előtérbe helyezni. Az értékek között 
pedig a helyi gazdaságra, a nyomonkövethetőségre, a termelővel létesíthető személyes 
kapcsolatra, illetve a termékkel szembeni bizalom kialakítására kell a hangsúlyt helyezni. 
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Gazdaportré 
  
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
Elszántság és 
kitartás! 

Új rovatunkban először azt a fiatal gazdálkodót szólaltatjuk meg, aki nemcsak ügyfelünk, 
de 2016-ban ő nyerte a Takarékbank által támogatott „Az Év Agrárembere” közönségdíjat 
is. Célunk példákat, példaképeket bemutatni agrárügyfeleink köréből, mindannyiunk 
okulása, szemléletünk közös formálása érdekében. 
 
"A jövő azoké, akik már akkor látják a lehetőségeket, mielőtt azok nyilvánvalóvá válnak" – 
vallja Szeder Attila fiatal gazdálkodó, méhész, növénytermesztő. 
 
Szeder Attila születése óta Tolna-megyében él, a Dunaföldvár és Vidéke Takarékszövetkezet 
ügyfeleként gazdálkodik. Rajongása a természet és a mezőgazdaság iránt is innen ered és 
végsősoron így kap igazán értelmet is. Már igen korán érdeklődött a haszonállatok és a 
mezőgazdasági gépek iránt, lenyűgözte a természet és a kultúrtáj szépsége. Persze 
mindennek jóval kevesebb esélye lett volna, ha Attila nem vidéki környezetben, a 
természettel harmóniában nő fel gazdálkodó családban. Elmondása szerint, a méhészettel 
később, már felnőtt gazdálkodóként került kapcsolatba. Itt a természetben és családja 
közelében érzi jól magát, és innen merít erőt, hogy a kitűzött céljait megvalósítsa. 
 

Jelenleg a növénytermesztés és a méhészet a két fő 
profilja a gazdaságnak, de a jövőben szeretne a 
húsmarhatenyésztésbe is belefogni, ennek rendeli 
alá a jövőbeni fejlesztéseket is. 
Attila hiszi, hogy a munka szeretete biztonságot és 
megbecsülést ad számára, és vallja, hogy a 
mindenkori legjobb technikával, minőségi terméket 
kell előállítani, hisz a minőségi termék, mindig, 
mindenhol eladható, piaca volt, van és lesz. 
Elmondása szerint igen fontos a gazdálkodásban is a 

környezettudatos szemlélet, mivel egyre többen figyelnek oda a táplálkozásukra is. Így majd 
az állatok beállításával, nemcsak a marhahúst tudná értékesíteni, de az állatok trágyájának 
felhasználásával vegyszereket, műtrágyát is megspórolhatna. Továbbmenve a termelésének 
bemutatásán elmondta még, hogy igyekszik több lábon állni, ezzel is növelve vállalkozásának 
biztonságát. Ezért is nagy álma egy ritka, nagyon értékes húsmarha állomány létrehozása, a 
meglévő méhészet és növénytermesztés mellett. Ehhez nemcsak saját, hanem pályázati és 
hitelintézeti forrást is igénybe venne. És, mivel elégedett Takarék ügyfél, ráadásul a 
Takarékok az egyik legaktívabbak a mezőgazdasági finanszírozás és tanácsadás terén, így 
nem kérdés számára, hogy melyik pénzintézet a Partnere. „Partner és nem csak Ügyfél” – 
hangsúlyozza. Attila több mint tíz éve partnere a Takaréknak és valamennyi a gazdáknak 
szánt termékünket szereti és igénybe is veszi, legyen szó földvásárlásról, beruházásról, 
számlavezetésről, vagy éppen az Agrár Hírmondóról, agrárrendezvényekről, piaci 
tanácsadásról. 
Ahogy már korábban említette, a méhészkedésbe csak később, akkor még csak hobbi 
szinten fogott bele, és pár év alatt, sok tanulással és rengeteg munkával hivatásszerű 
méhészetté alakított át. 
Attila szerencsésnek is vallja magát, hogy azon emberek közé tartozhat, akinek a munka a 
hivatása, ezért folyamatosan képzi is magát, szakmai kiállításokra, rendezvényekre jár, hogy 
új ismeretekhez jusson. Felismerte, hogy mennyire fontos az egymás közti tapasztalatcsere, 
a jó gyakorlatok megosztása és az önzetlen adás készsége, a segítségnyújtás a közösséghez 
való tartozás. 
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Stratégiai partnereink             Magyar Biokultúra Szövetség 
  

 
 
 
 

 
 

 
 
 
 
 

Most induló rovatunkban a Takarék Integráció stratégiai agrárpartnereinek biztosítunk 
megjelenési lehetőséget, kommunikációs csatornát. 
 
Bemutatkozik a Magyar Biokultúra Szövetség 
Szövetségünk 11 tagegyesületből álló országos ernyőszervezet. Célunk az ökológiai 
gazdálkodás és termék feldolgozás elterjesztése, az ökotermékek fogyasztásának 
népszerűsítése és a biogazdák érdekeinek képviselete. 
 

Szövetségünk a tulajdonosa Magyarország piacvezető, nemzetközileg elismert 
ökológiai gazdálkodást ellenőrző-tanúsító szervezetének, a Biokontroll Hungária 
Nonprofit Kft.-nek. 
 

Budapesten működtetjük Közép-Európa legnagyobb ellenőrzött ökopiacát Biokultúra 
Ökopiac néven. Itt szombat délelőttönként mintegy 100 árus kínálja tanúsított 
biotermékeit, de nemcsak a hatalmas biotermék választék miatt érdemes ide járni. 
Jeles napok alkalmából színes szórakoztató rendezvényekkel várjuk az érdeklődőket. 
Látogasson el Ön is május 27-i Gyereknapunkra és szeptember 2-i Biobúcsúnkra. 
 

A nagyközönségnek szóló rendezvényeinken a biogazdálkodás gyakorlatát, a 
biotermékek fogyasztásának előnyeit, a biotermék-előállítás jogszabályi hátterét, 
ellenőrzési rendszerét és a bioélelmiszerek azonosításának módját mutatjuk be 
kicsiknek és nagyoknak. 
 

Szakmai rendezvényeinket (például Biokultúra Tudományos Nap) azzal a céllal 
szervezzük, hogy a biogazdákhoz, biofeldolgozókhoz és kereskedőkhöz eljussanak a 
legfrissebb biogazdálkodáshoz kapcsolódó kutatások, fejlesztések, a támogatásokkal és 
értékesítési lehetőségekkel kapcsolatos információk, valamint a jogszabályi változások. 
Elektronikusan megjelenő Hírlevelünket minden hónap elején friss hírekkel, 
információkkal, ötletekkel, hazai és külföldi cikkekkel juttatjuk el tagszervezeteink 
tagjainak és a feliratkozóknak. Minden negyedév elején egy különálló, kiskertes és 
életmód melléklettel egészül ki Évszakok címmel. Honlapunkon keresztül Ön is 
díjmentesen feliratkozhat rá! 
 

Kéthavonta megjelenő szakmai újságunk, a Biokultúra újság a Biokontroll Hungária 
Nonprofit Kft. kiadásában és gondozásában jelenik meg. 
 

Elektronikus könyvsorozatokat indítottunk Biokultúra E-book sorozat és Információs 
füzetsorozat néven biogazdálkodásról és a biotermékekről, illetve az 
ökogazdálkodásban is használható Biokultúra védjeggyel ellátott termékekről. Ezeket 
ingyen töltheti le honlapunkról. 
 

Örömmel számolhatunk be arról, hogy számos civil és gazdasági szervezettel, így a 
Magyar Takarékszövetkezeti Bank Zrt.-vel sikerült partneri együttműködést 
kialakítanunk, így juthattunk el Önhöz is. 
Várjuk ökológiai gazdálkodással, biotermékekkel, kiskert művelésével kapcsolatos 
kérdéseiket a 06 1/214-7005-ös telefonszámon vagy a biokultura@biokultura.org 
címen. 
 

Internetes elérhetőségek: 
www.biokultura.org 
www.facebook.com/BiokulturaSzovetseg 
www.facebook.com/okopiac                                       (Forrás: Magyar Biokultúra Szövetség) 
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Stratégiai partnereink            Tej Terméktanács és Szakmaközi Szervezet 
  
 
 
 
 
 
 

 
 
 
 
 
 

Bemutatkozunk 
A tejtermelő gazdák, a termékpályán működő feldolgozók és kereskedők, oktatási és 
tudományos intézmények, gazdasági társaságok és szövetkezetek, illetve ezek 
szervezetei - önkéntes elhatározásukból - szakmai jellegű társadalmi szervezetet 
hoztak létre és működtetnek, amelynek tevékenysége az Európai Unió gyakorlatában 
az úgynevezett szakmaközi szervezetnek felel meg. 
 
A Tej Terméktanács az egyesülési jogról szóló 1989. évi II. törvény, továbbá az 
agrárpiaci rendtartásról szóló 2003. évi XVI. törvény alapján alakult 1992-ben, nem 
nyereség érdekelt, önálló jogi személyiséggel rendelkező társadalmi szervezet, amely 
szakmaközi szervezetként fejti ki tevékenységét. 
 
Az ágazaton belül a Terméktanács az alapanyag termelés (értékesítés) vonatkozásában 
72 százalékos, a felvásárolt tej vonatkozásában mintegy 85 százalékos, míg a 
(kis)kereskedelem vonatkozásában 70 százalékos lefedettséggel rendelkezik. 
 
A Terméktanácsnak 3588 tejtermelő (ebből 1141 közvetett tag), 45 tejfeldolgozó 
(ebből 5 közvetett tag), 9 kereskedő, 3 kiemelt pártoló, 6 pártoló és 4 társult tagja van. 
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Takarék Agrár Termékek 
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Kapcsolatok 
Takarék Agrár Központ               agrarkozpont@tb ank.hu 
 
Fórián Zoltán      Vezető agrárszakértő 

Telefon: (+36 20) 431-1594 
forian.zoltan@tbank.hu 

Dózsa Gergely     Agrárszakértő 
Telefon: (+36 20) 295-8290  
dozsa.gergely@tbank.hu 

Gór Arnold     Regionális Agrár Kapcsolattartó – Dunántúl 
Telefon: (+36 20) 288-5019 
gor.arnold@tbank.hu  

Takács Attila     Regionális Agrár Kapcsolattartó – Dél Alföld 
Telefon: (+36 20) 381-9047 
takacs.attila@tbank.hu 

Takarék Faktorház Zrt. 
 
Szabó Nóra      Vezető Hitelező 

Telefon: (+36 30) 523-2887 
szabo.nora@tfaktorhaz.hu 

Takarék Lízing 
 
Csuti Dávid      csuti.david@fhb.hu 

Telefon: (+36 30) 708-2647  
 

Kapcsolat pályázati tanácsadó partnereinkhez 
 
Komjáthy Kálmán    komjathy.kalman@tbank.hu 

Szakmai stratégiai partnereink 
 

Baromfi Termék Tanács 
Magyar Állattenyészt ők Szövetsége 

Gabonatermel ők Országos Szövetsége 
Nemzeti Agrárgazdasági Kamara 

Országos Magyar Méhészeti Egyesület 
Tej Szakmaközi Szervezet és Terméktanács 
Magyar Biokultúra Szövetség 
  

 

Magyar Takarékszövetkezeti Bank Zrt. 
Cím: 1122 Budapest, Pethényi köz 10. 
Központi telefonszám: +36 1 202 3777 
Fax: +36 1 457 8997 
E-mail: info@takarekbank.hu 
Honlap: http://www.takarekbank.hu 
 
A kiadványt a Magyar Takarékszövetkezeti Bank Zrt. munkatársai készítették. A benne közölt megállapítások 
objektív és független magyarázatot tartalmaznak. Az itt közölt információk hiteles forrásból származnak, 
mindazonáltal az információk valóságának megfelelőségéről, helytállóságáról a Magyar Takarékszövetkezeti Bank 
Zrt. biztosítékot nem kapott, ezért a dokumentumban leírtak teljességével és pontosságával kapcsolatban sem a 
dokumentum készítői, sem a Magyar Takarékszövetkezeti Bank Zrt. semmilyen felelősséget, illetve szavatosságot 
nem vállalnak. A kiadványban közölt előrejelzésekre, becslésekre és véleményekre a piaci viszonyok változása 
hatással lehet, azok megváltoztathatóak külön figyelmeztetés nélkül. Az elemzésben kialakított vélemények nem 
tekinthetőek befektetési ajánlatnak, vásárlásra vagy eladásra történő felhívásnak. 


